
 

 

Medlem af Folketinget Trine Torp (SF) har den 3. maj 2016 stillet følgende spørgsmål 

nr. S 1075 til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares. 

 

Spørgsmål S 1075: 

”Hvordan vil ministeren sikre sig, at der ikke bliver brugt mere tvang som følge af de 

tiltag og tilbud som iværksættes for borgere der udskrives fra behandlingspsykiatrien 

til socialpsykiatrien?” 

 

Svar: 

Min holdning er klar. Der bruges for meget tvang i psykiatrien i Danmark og brugen af 

tvang skal ned. Derfor har Venstre været med til at sætte mål om en halvering af 

brugen af tvang frem mod 2020. 

 

I 2014 blev der nedsat en Task Force for psykiatriområdet med deltagelse af bl.a. 

ledelsesrepræsentanter fra regionerne, Danske Regioner, Kommunernes Landsfor-

ening, Social- og Indenrigsministeriet samt Sundheds- og Ældreministeriet. Task  

Forcen følger og drøfter løbende udviklingen i anvendelsen af tvang. Task Forcen 

mødes 3-4 gange årligt. Sundhedsstyrelsen offentliggør halvårligt en rapport over 

anvendelsen af tvang i psykiatrien. 

 

Sundheds- og Ældreministeriet har i 2014 indgået partnerskabsaftaler med hver en-

kelt region om at nedbringe anvendelsen af tvang i psykiatrien. Hvert år indsender 

regionerne status for aftalerne, som også drøftes i Task Forcen. 

 

Jeg mener, at vi med Task Forcen, en løbende monitorering og partnerskabsaftaler 

med hver enkelt region har et rigtig godt redskab til at følge udviklingen i anvendel-

sen af tvang og hurtigt kan afsøge forklaringer, hvis udviklingen går i den forkerte 

retning.  
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